
استقلال خوزستان فصل گذشته از انتهای جدول تکان نخورد، با این وجود در 
هفته های پایانی از سقوط گریخت و به شکل ناپلئونی در لیگ برتر باقی ماند. 
پس از این اتفاقات مسئولان گروه ملی تصمیم به تغییرات مدیریتی گرفته و پس 
از آن با میودراگ بوژوویچ به توافق رسیدند. حالا با بودجه ای که در اختیار دارند 
تصمیم گرفته اند شرایطی بهتر از فصل گذشته به وجود بیاورند،  با این حال پس از 
گذشت دو هفته از رقابت های لیگ برتر این تیم هنوز در انتهای جدول بدون گل 
زده قرار دارد و به نظر می رسد استقلال خوزستان به قعرنشینی عادت کرده است. با 
این  حال چیزی که شرایط فعلی استقلال خوزستان را حائز اهمیت بیشتری کرده، 
رقابت آنها در هفته سوم مقابل همنام تهرانی و حواشی مربوط به این بازی است. 

 فشار مقامات استانی
استقلال خوزستان هم مثل اغلب تیم های لیگ برتری زمین برای میزبانی ندارد، 
از این رو پای ورزشگاه فولاد آره نا به میان آمد. مدیران باشگاه استقلال خوزستان 
با این تصور که فولاد هم استانی آنهاست و به واسطه همکاری هایی که پیش از 
این بین دو طرف درخصوص تجهیز چمن ورزشگاه فولاد آره نا صورت گرفته، این 
اســـتادیوم را به عنوان اســـتادیوم دوم خود معرفی کردند. غافل از اینکه فولادی ها 
تمایلی ندارند تا ورزشـــگاه خود را با اســـتقلال خوزستان شریک شوند. به همین 
دلیل باشگاه فولاد خیلی زود واکنش نشان داد و مدیرعامل این باشگاه صراحتا 
اعلام کرد اجازه میزبانی در ورزشگاه شهدای فولاد در بازی هفته سوم مقابل تیم 
استقلال را نمی دهد. به نظر می رسید مسئولان باشگاه استقلال خوزستان منصرف 
شده و به دنبال ورزشگاه دیگری باشند اما از آنجا که چمن ورزشگاه های آبادان و 
مسجد سلیمان برای لیگ یک تجهیز می شوند امکان بازی در این استادیوم ها 
وجود نداشت. با این حال مسئولان باشگاه استقلال خوزستان تصور می کردند 
 ، با کمک فشارهای استانی می توانند شرایط را تغییر دهند. حتی البرز حاجی پور
مدیر تیم استقلال خوزستان در این مورد صراحتا به »فرهیختگان« اعلام کرده بود 
جای نگرانی نیست و فولادی ها درنهایت به آنها ورزشگاه می دهند اما با گذشت 
یک روز از اظهارات او مشخص شد که چنین شرایطی ممکن نیست و فولادی ها 

در تصمیم خود مصمم هستند. 

 ترکیدگی لوله آب در فولاد آره نا
با این حال مسئولان استقلال خوزستان کوتاه نیامدند و صبح دیروز جلسه شورای 
تامین در این اســـتان با حضور نمایندگان هر دو باشـــگاه برگزار شـــد. این طور که 
شـــنیدیم شـــورای تامین بر برگزاری بازی در ورزشگاه فولاد آره نا صحه گذاشت و 
معتقد بود فولادی ها باید با همتای آبی پوش خود کنار بیایند و به آنها کمک کنند. 
فولادی ها نیز ادعا کردند تنها در صورتی امکان برگزاری بازی در ورزشگاه فولاد آره نا 
وجود دارد که بازی بدون تماشاگر برگزار شود. آنها از یک سو نگران واکنش ها به 
حضور سرمربی تیم میهمان بودند و از سوی دیگر اعتقاد داشتند حضور هواداران 
در استادیوم فولاد آره نا می تواند به این ورزشگاه آسیب برساند. آنها از تجربه قبلی 
خود در میزبانی هفته اول لیگ برتر برای استقلال خوزستان ترسیدند؛ چراکه گویا در 
آن بازی تماشاگران آسیب جدی به تاسیسات این ورزشگاه وارد کردند. درواقع به 
این دلیل است که آنها تمایلی ندارند تا بار دیگر میزبان استقلال خوزستان باشند. 
حتی دیروز امیرحسین روشنک، مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر در این مورد 
 ، گفت: »ما پیش از این هم اعلام کرده بودیم که ورزشگاه محل میزبان این دیدار

شهدای فولاد است و این دیدار هم به امید خدا در این ورزشگاه برگزار می شود.« با 
این وجود روز گذشته خبر دیگری تمام برنامه های تیم استقلال خوزستان را به هم 
زد. به گفته هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل باشگاه فولاد، تاسیسات این استادیوم 
آسیب دیده و سیستم آبیاری و برق ورزشگاه دچار مشکل شده است. گویا یکی 
از لوله های ورزشگاه در ساعات اولیه صبح ترکیده است. به این ترتیب با وجود 
تایید شورای تامین فعلا  امکان استفاده از ورزشگاه فولاد آره نا وجود ندارد. در همین 
خصوص نماینده اداره کل ورزش جوانان با بازدید از محل، اشـــکال تاسیســـاتی 
را تایید کرد و به این ترتیب شاید ورزشگاه تا چند هفته آینده و با برطرف شدن 

مشکل قابل استفاده نباشد. 

 پیغام ورود ممنوع یحیی برای نکونام 
از سوی دیگر استقلالی ها نظر دیگری دارند. بعد از استوری یحیی گل محمدی 
که تصویری از ورزشـــگاه فولاد آره نا با اســـتیکر ورود ممنوع منتشـــر کرده بود این 
ذهنیت به وجود آمد که شاید سرمربی سابقا پرسپولیسی فولادی ها مانع برگزاری 
ایـــن دیـــدار در این اســـتادیوم اســـت و درواقع مخالفت باشـــگاه فولاد به دلیل 
کارشـــکنی های این مربی صورت می گیرد. این درســـت که فولادی ها مدتی با 
جواد نکونام مشکل داشتند و حتی قابل انکار نیست که این مربی در مقطعی 
حســـاس در جریان مســـابقات لیگ قهرمانان آســـیا، فولاد را رها کرد و به ایران 
برگشت اما زمان زیادی از این موضوع می گذرد. از طرفی فصل گذشته نیز نکونام 
به همراه استقلال برای بازی با فولاد راهی اهواز شده بود. به همین دلیل بیشتر 
این ذهنیت به وجود می آید که شاید فولادی ها نکونام و هواداران این باشگاه را 
بهانه کردند تا به نوعی زمین خود را در اختیار استقلال خوزستان قرار ندهند. به 
نظر می رسد فارغ از چالش هایی که بین مدیران و مسئولان باشگاه فولاد و جواد 
نکونام به وجود آمده، مســـئولان این باشـــگاه برای اینکه زمین خود را در اختیار 
اســـتقلال خوزســـتان قرار ندهند بهانه تراشی کردند. آنها به عنوان مالک اصلی 
و صاحب ورزشگاه فولاد می توانند استادیوم را در اختیار هرکسی که دل شان 
می خواهد قرار بدهند یا ندهند اما دخالت مســـئولان اســـتانی و فشـــاری که از 
طرف مقامات به آنها وارد شد باعث شد تا از این طریق اقدام کرده و ممانعت 
به عمل بیاورند. آنها تجربه خوبی از میزبانی هفته اول اســـتقلال خوزســـتان در 
ورزشـــگاه اختصاصی شان نداشتند و نمی خواستند آن تخریب ها و اتفاقاتی 
که در بازی هفته اول رخ داد بار دیگر برای ورزشگاه شـــان تکرار شـــود. از طرفی 
همین بهانه تراشی ها و راه ندادن نکونام و تیمش به ورزشگاه فولاد به نوعی یک 

تسویه حساب قدیمی نیز بود. 

 غدیر ۲۰ روز دیگر آماده است
ورزشـــگاه غدیر اهواز که مدتی اســـت در اختیار باشگاه استقلال خوزستان قرار 
گرفته به دلیل کشت چمن مورد استفاده نیست. ورزشگاه فولاد هم که نتوانست 
میزبان هفته سوم استقلال خوزستان باشد، درنتیجه مسئولان باشگاه استقلال 
خوزستان طی نامه ای به سازمان لیگ اعلام کردند زمینی برای میزبانی ندارند و 
در هر ورزشگاهی که آنها معرفی کنند بازی می کنند. درواقع ورزشگاه غدیر اهواز 
با توجه به ایراداتی که سازمان لیگ گرفت آماده برگزاری نیست، از این رو گروه ملی 
تصمیم به رفع ایرادات گرفت. بیشترین مشکل این ورزشگاه که هزینه زیادی روی 
دست مسئولان باشگاه گذاشت ترمیم نور و چمن بود. درنتیجه مسئولان باشگاه 
ک آن، چمنی تازه کاشتند  دست به کار شده و با برداشت چمن و یک لایه از خا
که تا ۲۰ روز آینده به طور کامل آماده بهره برداری خواهد بود. نور ورزشگاه نیز مورد 
بازســـازی قرار گرفته و فعلا دو دکل آن به طور کامل تجهیز شـــده و دو دکل دیگر 
نیز طبق اطلاعات به دست آمده تا آخر هفته کامل خواهد شد. جالب تر اینکه 

مسئولان باشگاه استقلال خوزستان دست به اقدامات زیربنایی زده و یک زمین 
چمن تمرینی نیز در جوار زمین اصلی احداث کردند. از طرفی آنها زمین سابق گروه 
ملی را نیز از هفته گذشته مورد بازسازی قرار دادند. درنتیجه با آماده شدن این دو 
زمین تمرین دیگر چمن اصلی ورزشگاه غدیر فقط برای مسابقات رسمی مورد 
استفاده قرار می گیرد. مسئولان این باشگاه قول دادند به محض اینکه ورزشگاه 
آماده بهره برداری شـــود، آمادگی آن را دارند تا اســـتادیوم خود را به عنوان ورزشگاه 
میزبان در اختیار هرکدام از تیم های لیگ برتری که زمین خانگی ندارند قرار دهند. 

 امیدوار به حضور در بالای جدول
قرار گرفتن تیم استقلال خوزستان در انتهای جدول بدون هیچ گل زده، خوب 
به نظر نمی رســـد با این حال مســـئولان باشگاه استقلال خوزستان بر این باورند 

، مدیر تیم استقلال  که شـــرایط تیم شان بد نیست. حاجی پور
خوزستان با اشاره به اینکه استخوان بندی این تیم عوض شده 

به ما گفت: »مدیریت قبلی به بســـیاری از بازیکنان نامه ای 
برای تمدید قرارداد نداده بود، درنتیجه این بازیکنان یا جدا 
شده به تیم دیگری پیوسته بودند یا برای عقد قرارداد مجدد 

مجبور شدیم بیش از ۳۰ درصد به قراردادشان بیفزاییم. با این 
حال سعی کردیم تیم خوبی ببندیم. از طرفی با وجود مربی خارجی که 

برای اولین بار استقلال خوزستان به خدمت گرفته تغییرات زیادی در تیم ایجاد 
شد. ضمن اینکه فراموش نکنیم  آی تی سی بازیکنان خارجی مان خیلی دیر آمد، 
درنتیجه دیر به جمع ما ملحق شـــدند و از ترکیب دور بودند. از طرفی آبشـــک و 
ساویو نیز به دلیل محرومیت در ترکیب حضور نداشتند. همه اینها برنامه های 
ما را تغییر داد، البته شرایط فعلی باعث ناامیدی ما نیست؛ چراکه می دانیم طی 
هفته های آینده همه چیز به نفع استقلال خوزستان تغییر می کند و بازیکنان در 
پســـت های تخصصی شـــان به میدان خواهند رفت و دیگر مثل فصل گذشته 
فانوس به دست نیستیم. با توجه به شخصیتی که از تیم می بینم، می توانیم در 
پایان فصل در نیمه بالایی جدول قرار بگیریم. هرچند توقعات از تیم ما بالاست 
و حتی برخی هواداران انتظار دارند سهمیه آسیا کسب کنیم اما باید واقع بین بود 

و با صبر و حوصله به سوی موفقیت پیش رفت.«
اســـتقلال خوزســـتان تا اینجای کار ۸ بازیکن اصلی خود را در اختیار نداشـــته. 
درواقـــع آنهـــا دو روزی اســـت که به طور کامل نفرات اصلـــی خود را در برنامه های 
تمرینی در اختیار دارند و از این هفته می توانند روی آنها حساب کرده و با همه 
نفرات وارد مسابقات لیگ برتر شوند. به همین دلیل کارهای تاکتیکی این تیم 
در جریان تمرینات تغییر کرده و تیمی متفاوت آماده رویارویی با شاگردان نکونام 
، کاینا نونس،  ، محکم کار می شود. با اضافه شدن بازیکنانی چون آبشک، ساویو
تیوی بیفوما، دیمیتریوس چاتزیسایاس، مومل عبدالرضا و احمد گوهری هشت 
غایب اصلی ترکیب اســـتقلال خوزســـتان به این تیم اضافه می شـــوند. همین 
می تواند کار شاگردان نکونام را در مواجهه با تیم ناشناخته سخت کند. با این 
حال این طور که از تمرینات تیم استقلال خوزستان به نظر می رسد سرمربی این تیم 
عجله ای برای گرفتن نتیجه ندارد. او بارها از بازیکنانش در جریان تمرین خواسته 
تا دستورات تاکتیکی او را به هر شکل ممکن انجام دهند و ادعا می کند در ازای 
نتایج خودش پاسخگو خواهد بود. این مربی در انجام تمرینات بسیار صبور بوده 
و به نظر می رسد برای هماهنگی این تیم اهداف بلندمدتی در نظر گرفته است. 
مدیران باشگاه استقلال خوزستان نیز که قرارداد او را ۲ ساله بستند ظاهرا قصد 
دارند فرصت زیادی به بوژوویچ دهند و به همین دلیل به خواسته هایش جامه 
عمل پوشانده و به لحاظ سخت افزاری در حال تامین موارد مورد نیاز او ازجمله 

دو زمین تمرین مناسب هستند. 

اگر بنا به انتخاب یکی از رشته های موفق حاضر ایران در المپیک باشد، 
بدون شک ژیمناستیک یکی از رشته های تاریخ ساز و موفق کاروان ایران 
در المپیک ۲۰۲۴ پاریس بود. رشته ای که بعد از ۶۰ سال توسط مهدی الفتی 
به المپیک رسید و به فینال هم صعود کرد. البته الفتی پیش از این هم با 
کسب مدال نقره بازی های آسیایی هانگژو نام خود را ماندگار کرده بود. 
این در حالی است که پس از مدت ها کش وقوس و معطلی، سال گذشته 
زهرا اینچه درگاهی دوباره به فدراســـیون ژیمناســـتیک بازگشـــت و حضور 
الفتی در المپیک و رفع مشـــکلات حضور او در این آوردگاه نیز در زمان 
ریاست او بود. رئیس فدراسیون ژیمناستیک در گفت وگو با »فرهیختگان« 
از شکسته شدن طلسم ۶۰ ساله ژیمناستیک ایران و برنامه های فدراسیون 

برای ادامه دار بودن موفقیت نمایندگان این رشته گفت. 

پس از ۶۰ سال طلسم ژیمناستیک ایران شکسته شد و کاروان ایران با مهدی الفتی 
راهی المپیک پاریس شد که این اتفاق در زمان ریاست شما افتاد. 

یمناستیک ایران نوشتم و آن را  بله. من سال 95 برنامه ای را با نام سند جامع ژ
در اختیار نمایندگان مجلس در هیات رئیسه و فراکسیون  ورزش، وزارت ورزش، 
معاونت ها و اعضای مجمع قرار دادم. در آن سند نوشتیم که بین سال پنجم تا 
هشتم حضور در فدراسیون بنا داریم که به مدال بازی های آسیایی برسیم و یکی 
دیگر از برنامه های ما این بود: »کســـب قطعی ســـهمیه المپیک ۲۰۲4 « البته در 
سند فوق الذکر برای سری قبل المپیک در برنامه میان مدت »سعی برای کسب 
سهمیه المپیک ۲۰۲۰ « را نوشته بودیم و به رنک یک و مساوی با ژاپن هم رسیدیم 
ولی ژاپن به المپیک رفت. در این سندواژه »قطعی« برای ۲۰۲4 کاملا هدفمند 
ذکر کرده بودم. به نظر من این کار مدیریت، شهامت و جرات می خواهد. یک 
مدیر باید بتواند اهدافش را بنویسد و در اختیار گروه مخاطب بگذارد و اعلام 
کند اگر ما به این اهداف نرسیدیم، می توانید از ما توضیح بخواهید. این سند 
نشـــان می دهد ما خودباوری داشـــتیم و راه را هم می دانســـتیم، هرچند بســـیار 
یمناستیک از زمستان ۱4۰۰به بعد، به مدت ۳4 ماه  دشوار بود. در فدراسیون ژ
همه برنامه ها متوقف شـــد و همه چیز از دســـت رفت اما خوشـــحال هستم که 
بخش بزرگسالانی را که طراحی کرده بودیم به کلی نابود نشد و با پیگیری های 
قانونی خود و اقدام کیومرث هاشمی با همراهی کمیته ملی المپیک، وضعیت 

کم بود، تغییر کرد. نهم دی ماه که  یمناستیک حا غیرقانونی که در فدراسیون ژ
من دوباره به فدراســـیون برگشـــتم، حتی از ثبت نام انتخابی المپیک جا مانده 
بودیم. هیچ اردویی از بعد بازگشـــت از بازی های آســـیایی برگزار نشـــده بود. در 
کمتر از 4۸ ساعت از حضور من در فدراسیون، بچه ها به اردو آمدند و تمرینات 
را شروع کردند و سریعا برای ثبت نام با تاخیر در مسابقات کسب سهمیه اقدام 
کردیم. ما از عدم شرکت حتی در انتخابی المپیک، به کسب سهمیه و شرکت 
در المپیک رسیدیم و به فینال هم صعود کردیم. ورود ما به المپیک یک اتفاق 
یمناستیک ایران  یخی بود. این اتفاق می تواند نشان دهنده ظرفیت بالای ژ تار
یمناســـتیک حرف برای گفتن  در جهان باشـــد. بارها گفته ام کشـــوری که در ژ

داشته باشد، در ورزش حرف برای گفتن دارد. 

حـــالا ایـــران جایـــگاه هفتم المپیک را در اختیار دارد، برای ارتقای این جایگاه چه 
برنامه ای دارید؟

هدف نخســـت ما باید این باشـــد که بتوانیم این جایگاه را حفظ کنیم. ابتدا، 
یـــم. در آن ۳4 ماه، وضعیت تیم  بایـــد بتوانیـــم در المپیک بعدی ســـهمیه بگیر

ملی جوانان ما نابســـامان شـــد، درحالی که آنها باید برای المپیک بعدی به تیم 
بزرگسالان تزریق شوند و تیم نوجوانان نخبه ما کلا متلاشی شده است و دیگر 
وجود ندارد. ما در این بخش برای ۲۰۲۸ و ۲۰۳۲ سرمایه گذاری کرده بودیم اما الان 
کلا تیمی وجود ندارد، آنها در این ۳4ماه آشفته، یا به رشته های دیگر پرداخته اند 
یم و اکنون  یمناستیک را کنار گذاشته اند. ما باید دوباره این تیم را از اول بساز یا ژ

در حال سامان دهی تمرینات ملی پوشان با یک برنامه ریزی فشرده هستیم. 

بـــرای افزایـــش تعداد نماینـــدگان در بازی های دیگر و المپیک برنامه فدراســـیون 
چیست؟

یس هم با دو ورزشـــکار حضور داشـــتیم. ورزشـــکار دیگر ما که در  ما باید در پار
همان حد و ســـطح مهدی الفتی اســـت، احمد کهنی بود که قهرمان دار حلقه 
ما بود و می توانســـت حضور خوبی در المپیک داشـــته باشد اما به دلیل همان 
نابسامانی ها این اتفاق نیفتاد. وقتی مهدی الفتی سهمیه المپیک را گرفت، ما 
یافت کردیم که شکایت سنگینی بود و تا ۱۳ تیرماه  شکایتی از دادگاه CAS در
طول کشید. سعی کردیم الفتی شخصا با این قضیه درگیر نشود. ما با تیم فنی 

و حقوقی قوی و تنظیم لوایح دفاعی در کنار وکیل خوب مان امیرساعد وکیل، 
دفـــاع جانانـــه ای در برابـــر وکلای قدرتمند و معتبر کشـــور اســـترالیا کردیم. فکر 
می کنم رســـانه ها نوشـــتند این اولین باری بود که ایران یک پرونده را در دادگاه 

بین المللی ورزش برد. 

و اینکه برای خریدن وسیله  های مورد نیاز چه تمهیداتی لازم است؟
هیچ وقت به من اعتبارات مناســـب یا اضافه ای ندادند. در طول چهار ســـال 
یاست دوره قبلی ام، من چهار میلیارد پول را یک جا ندیدم، ولی زمانی که کنار  ر
گذاشـــته شـــدم، به نفر جایگزین من پنج شـــش میلیارد پول ظرف دو ماه و نیم 
دادنـــد. زمانـــی که ۱۰ ماه کمک هـــای وزارت را برای ما قطع کردند گفتم اگر پول 
ندهید خوب کار می کنم اما اگر پول بدهید بهتر کار می کنم اما کار نکردن ندارم. 
یم. درست است در وهله اول اعتبارات  در مورد تهیه وسایل چند آیتم لازم دار
کتور مهم تر این است که ما اجازه های قانونی برای خرید لوازم  یم اما فا لازم دار
یم. دلم می خواســـت به  خارجی با اســـتاندارد مســـابقات بین المللی را لازم دار
قهرمـــان طـــلای المپیک بگویم بیاید اینجا و یک بـــار از روی خرکی که مهدی 
الفتـــی می پـــرد، ســـاده ترین حرکت را اجرا کند. وقتـــی الفتی در دور مقدماتی از 
روی خرک پرید، به من گفت اصلا عبورم را از روی خرک احساس نکردم! این 
جمله قلب مرا به درد آورد. ببینید تمرین با این وسایل فعلی، چقدر به ورزشکار 
ما فشـــار می آورد. وســـیله پرش خرک فعلی موجود از چند نقطه با زنجیر و وزنه 
روی زمین فیکس شده است که موقع پرش برنگردد! رقبای ما در طول کل سال 
با بهترین اسباب های استاندارد مشابه مسابقه تمرین می کنند. مشخص است 
که مهدی الفتی در مســـابقه شـــرایط دیگری را تجربه می کند، به همین دلیل او 
پرواز خیلی بلندی دارد و در فرود کنترل انرژی آن پرواز خیلی ســـخت اســـت. 
الفتی اگر همیشـــه با آن دســـتگاه ها تمرین داشـــت در فینال در پرش اولش آن 
گام های اضافه را برنمی داشت و ما در المپیک برنز می گرفتیم. الان عملا اجازه 
یم. ما برای خرید خارجی  یم چون تولید کننده داخلـــی دار یـــد خارجـــی ندار خر
یم، باید بـــا نهادهای نظارتی هماهنگ  مجـــوز مصوبـــه هیـــات وزیران را لازم دار
کنیم که با خرید خارجی به عنوان متخلف با ما برخورد نکنند. وزارتخانه باید 
آســـتینش را بـــالا بزنـــد و بـــه ما در این کار کمک کند تا مجوزهـــا را بگیریم. من و 
یا مام عبدالله در آسیا طلا گرفت،  یم. آر ملی پوشان ایران این کمک ها را لازم دار
چرا نباید در این شاخه المپیکی هم سرمایه گذاری کنیم تا سال های آینده این 
گروه ورزشکاران ما در المپیک حضور داشته باشند؟ یا دختران ما در ترامپولین 
یمناستیک امروز یک فریاد  که امکان حضور دارند و باید حمایت شان کنیم. ژ

بلند دارد؛ »کمک کنید ما تجهیزات استاندارد وارد کنیم.« 

با وجود موافقت شورای تامین برای برگزاری بازی در فولاد آره  نا، استقلال خوزستان دست به دامن سازمان لیگ شد

بهانه تراشی فولاد برای همشهری خود
تیم بوژوویچ پیش از مصاف با استقلال کامل شد

زهرا اینچه درگاهی در گفت وگو با »فرهیختگان«: مساعدت کنید تجهیزات استاندارد وارد کنیم

گر الفتی شرایط رقبا را داشت در المپیک برنز می گرفت ا
 از عدم شرکت در انتخابی، به کسب سهمیه و فینال المپیک رسیدیم!                          ورود ما به المپیک یک اتفاق تاریخی بود
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